
הדבר שאתה חייב לדעת

לא מוצא נחמה

כגודל האהבה העצומה שאהב עמית את רועי, כך 
גודל הפגיעה שחש ממנו. במשך שנים הוא תמיד היה 
לצדו ותמיד עזר לו במסירות נפש שלא על מנת לקבל 
פרס, והוא לא האמין שרועי מסוגל לעשות לו את זה.

עמית ציפה שרועי לפחות יבקש סליחה. ולמרות 
שהפגיעה הייתה קשה ועמוקה, עמית עדיין אהב את 
רועי והיה מוכן לסלוח לו. הוא רק חיכה לבקשת סליחה, 
אבל נראה היה שאפילו את המאמץ הקטן הזה לא 

היה מוכן רועי להשיב למיטיבו שלא 
חסך ממנו שום מאמץ לאורך 

השנים.

חוסר האכפתיות שהרגיש 
עמית מצד רועי כאבו לו עוד 

יותר מהפגיעה עצמה!

עמית  חבריו הקרובים של 
ידעו שהוא שרוי בצער, אך לא 

הצליחו לנחמו. עד שעמית פגש 
את שלמה. שלמה היה אדם חכם ורגיש מאוד עם 

הרבה ניסיון בחיים. הוא עצמו עבר חיים לא קלים 
ולמד מהם הרבה מאוד על עצמו ועל החיים. הוא 

הבין אנשים.

קורא המחשבות

אחרי שהוא הקשיב קשב רב לעמית ופניו הטובות 
של שלמה גילו לבן שיחו שהוא חש בצערו ומזדהה 
עם כל מילה, פתח שלמה ואמר: "עמית היקר, אני 
מכיר אנשים ואני יודע בדיוק איך אתה מרגיש. אתה 
מרגיש נבגד. אתה מרגיש מנוצל. אתה רוצה הסבר 

שיניח את דעתך..."

שלמה המשיך לתאר את המתחולל בלבו של עמית, 

ועמית היה המום מכך ששלמה יודע להסביר בדיוק כל 
מה שהוא מרגיש יותר טוב ממה שהוא בעצמו מסוגל 
לנסח זאת. סוף סוף מישהו מבין באמת לנפשו וקורא 
נכונה את רחשי ליבו. עמית ידע ששלמה יוכל גם 

להרגיע ולו במעט את נפשו. ושלמה המשיך:

"עמית, דע לך שכמו שאני מבין אותך ויודע לתאר את 
רגשותיך, כך אני יכול לתאר לך בדיוק רב כיצד מרגיש 
רועי, גם אם איני מבין מה קרה ולמה עשה מה שעשה.

"דע לך, שאין סבוך ומורכב מנפש האדם. אני מאמין 
בכל לבי ואין לי צל של ספק בדבר, 
שרועי מצטער מאוד. הוא מבין 
היטב שפגע בך, ודווקא בגלל 
שאתה היית כל כך טוב אתו 
ודווקא בגלל החומרה והעוצמה 
של הפגיעה – דווקא בגלל זה 
הוא מרגיש כל כך לא נעים, והוא 
לא מבקש סליחה כי הוא חושב 
שאין סיכוי בעולם שתסלח לו. 
הוא פשוט לא יודע איך יוצאים 

מהמצב הזה..."

ברגע שהשתנתה צורת החשיבה של עמית, הסתדר 
לו משהו גם בעולם הרגשות. עוצמת הכאב והתסכול 
פחתו פלאות. הוא אמנם חש עדיין פגוע וחיכה לסליחה, 
אבל הוא כבר לא הצטער מכך שרועי לא מבקש 
סליחה. כל רצונו היה שרועי רק יידע שהוא, עמית, 
מוכן לסלוח לו. עמית עשה מה שעשה, והדברים הגיעו 
לאוזניו של רועי, והפיוס המיוחל יצא סוף סוף לפועל 

וריפא שני לבבות שבורים ומיוסרים.

התשוקה של בורא עולם

דעו לכם, עם ישראל היקר, הלבבות של עם ישראל 
הומים בגעגועים לה', כולם רוצים לטעום את דרך 

התשובה; אבל המונע הגדול ביותר את האדם מדרך 
הוא המחשבה  באמת  לה'  ומלהתקרב  התשובה 
המסוכנת והשקרית: "אני כל כך גרוע כל כך חטאתי 
ואין סיכוי שבורא העולם יקבל אותי בתשובה. בן אדם 
שחטא קצת פה ושם, אני מבין שה' מקבל אותו, אבל 

אני חציתי את כל הקווים האדומים. לי – אין סיכוי!"

והמחשבות האלה מסוכנות בעיקר ליהודים שגדלו 
בבית דתי ועזבו את הדרך, וכן לבעלי תשובה שעוברים 
עליהם ירידות ועליות רבות, וכן ליהודים שהיו עמוק 
בפשע או למחטיאי הרבים. אבל גם כל אחד בסתר 
לבו מרגיש ברמה כזאת או אחרת שלפעמים הוא 
מגיע לירידה ולמצב שזהו, זה כבר מוגזם, זה כבר 

חֵטְא שהוא בלתי ניתן להכלה...

ואתם יודעים מהי ההשתוקקות הגדולה ביותר של 
הבורא?

בורא עולם משתוקק שיגידו לבנים שלו כמה הוא 
אוהב אותם וכמה הוא מוכן לסלוח להם תמיד.

בורא עולם כל כך רחמן ואין לו שום קווים אדומים, 
אין ירידה ואין עבירה שממנה ה' יתברך לא מוכן לקבל 
את האדם בתשובה. אבל האדם לא חוזר בתשובה 
כי הוא טועה לחשוב שהוא כבר מקרה אבוד. ולכן ה' 
משתוקק שֶׁיְּגַלּוּ לבנים שלו את האמת, את מה שהוא 

מרגיש וחושב באמת:

"יהודים יקרים, חס ושלום לחשוב עָלַי כך", אומר 
הבורא, "אני תמיד מחכה לכם. לכל אחד ואחת מכם. 
בכל זמן ובכל מצב. לא משנה להיכן נפלת. לא משנה 
מה עשית. אני תמיד כאן. אל תתייאש מעצמך. אל 
תתייאש מֵ"הַרֲרֵי" העבירות שלך. רק תרצה. רק תעשה 
את המאמץ הקטן מצידך. ואני אשלח לך את כל העזרה 

והסייעתא דשמיא כדי לחזור אלי בשלימות".

לא מתייאשים מאף יהודי

ותראו אילו מילים מתוקות ונפלאות כותב רבי נתן 
על הפסוק בפרשה שלנו: "כי תראה חמור שונאך רובץ 
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שאלות מקו ההלכה

יש לי תנור עם תא אחד, בדרך כלל 
אופים בו רק בשרי, אני מעוניינת 
להכשיר אותו לאפיית חלבי ולהחזיר 

אותו לאחר מכן לשימוש בשרי, 
האם יש דרך לעשות זאת?

ניתן להשתמש בתנור אחד גם 
בתנאים  לבשר  וגם  לחלב 

הבאים: א( צריך להמתין בין 
החלבי לבשרי 24 שעות. ב( 
להסיק את התנור על החום 

הגבוה ביותר כחצי שעה כדי 
שכל האדים שנדבקו בדפנות 

התנור יישרפו. ג( אם מכניסים כעת 
תבשיל עם רוטב, ראוי לכסות את התבשיל 

עצמו, כי יש אוסרים במקרה כזה. ילקוט יוסף 
)איסור והיתר חלק ג’ סימן פ”ט אות פ”ח(.

אנו ממתינים לאחר אכילת בשר שש שעות ורק 

לאחר מכן אוכלים חלבי כפי מה שנפסק בהלכה, 

אמנם לילדים הקטנים זה מאד קשה לשמור שש 

שעות בפרט שהם צריכים לישון ואין לי מה לתת 

להם בארוחת ערב, האם יש מקום להקל לילדים 

קטנים?

כלל בידינו שלצורך חולה גם אם אינו חולה מסוכן 
אין צריך להמתין שש שעות ומספיק בהמתנת 
שעה אחת לאחר שאכל בשר, וטוב שיצחצח 
שיניים לפני כן. אם כן הוא הדין לגבי ילדים 
קטנים שדינם כחולה שאין בו סכנה 
כי צריכים להתחזק ולהבריא, ולכן 
מותר להאכיל קטן חלבי לאחר 
המתנת שעה. וגדר קטן לעניין 
זה הוא עד גיל תשע, ואם הוא 
חלוש מאד אפשר עד גיל 12, 
וכנ”ל יולדת תוך שלושים יום, או 
מניקה שחסר לה חלב יכולות להקל 
לאכול חלבי לאחר המתנת שעה אחת. 

הליכות עולם )חלק ז’ עמ’ מ”ב(.

עקב בעיה רפואית אני צריך לשתות הרבה 

מים, פעמים רבות שאני שותה ואיני מרגיש צמא 

כלל, האם צריך לברך על שתיה זו? ומה הדין אם 

אני שותה סודה?

לגבי שתיית מים מבואר במשנה ובשלחן ערוך שאם 

אינו שותה לצמאו אינו צריך לברך, רק אם הוא צמא 
מברך על המים. אמנם לגבי שתיית שאר משקין מכיוון 
שיש לו הנאה בשתייתו צריך לברך על השתיה גם 
אם אינו צמא, ושתיית סודה לעניין זה נחשב כשאר 
משקים כי יש לו הנאה ממשקה זה שיש בו גזים. דברי 

בנייהו )חלק כ”ה סימן י”ב(.

בשעה טובה אנו חוגגים בר מצווה 
לבננו, יום הבר מצוה יחול ביום 
שבת, האם אפשר להעלותו לתורה 
ביום שני או חמישי שלפני כן, או 
שצריך להעלות אותו דווקא בשבוע 

שלאחר בר המצווה?

מנהג הספרדים שאפשר בהחלט להעלות אותו 
לתורה בשבוע שקודם לשבת הבר מצווה, ואף שעדיין 
אינו בגיל מצוות, מכל מקום מכיון שכעת חוגג על 
הנחת התפילין והוא ממש סמוך ליום הבר מצוה, 
אפשר להעלותו לתורה ומצטרף גם למניין ג’ עולים. 
שו”ת יחוה דעת )חלק ב’ סימן ט”ו(. והאשכנזים נוהגים 

להעלותו לתורה בשבת שקודם בר המצווה לעליית 
מפטיר שאינה ממניין העולים, ומנהגם שלא להעלות 
קטן לספר תורה למניין העולים הקבועים. קיצור שלחן 

ערוך )סימן כ”ג אות כ”ד(.
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הפרשה לאורו של

הנחל נובע

יפה צעקה לאדם!

"אִם צָעקֹ יִצְעַק אֵלַי שָׁמעַֹ אֶשְׁמַע"

לעיתים נקלע האדם לנפילה עד כדי כך שאין לו כוח 
אפילו לצעוק על מצבו העגום, ואז אוחזת אותו המרירות 
של חוסר הצעקה והתפלה, שהרי הוא יודע בנפשו 
שאין בזה העולם שום מתיקות אשר תשווה לעוצם 

וגדולת מתיקות התורה והתפלה 
והמצוות אשר אליה משתוקק 
לרדוף אחר ה' יתברך, והוא יודע 
שאין עוד זולת ה' יתברך, אך 
אין בכוחו לקום ולעשות מעשה, 
וגם הצעקה כבר לא נשמעת 
בקולו מכיוון שהיצר הרע מחליש 
אותו מהאמונה, עד כדי כך שהוא 
מכניס בליבו קרירות עצומה 

שאומר לו שאין צעקתו נשמעת 
יותר לפני ה' ומכוח זאת האדם נחלש, אך עדין הלב 

היהודי ממשיך בתוך תוכו להאמין שיש תקוה ומחפש 
מזור ועצה למצב אשר בו הוא שרוי.

וע"ז בא רבינו הק' )ליקו"מ  ח"ב ה( וכותב: "כְּשֶׁנִּתְקַלְקֵל 
וְנוֹפֵל הָאֱמוּנָה, עַד שֶׁאֵין מוֹעִיל אֲפִלּוּ קוֹל צְעָקָה, שׁהוּא 
קוֹל בְּלֹא דִּבּוּר... אֲזַי צְרִיכִין לִצְעקֹ מִן הַלֵּב לְבַד, כמו 
שכתוב: 'צָעַק לִבָּם אֶל השם', שֶׁהוּא צַעֲקַת הַלֵּב לְבַד, 

בְּלִי קוֹל, בִּבְחִינַת מה שכתוב 'מִמַּעֲמַקִּים קְרָאתִיךָ 
ה'- מֵעֻמְקָא דְּלִבָּא".

המעמיק בדברי רבינו אלו יראה עצה נפלאה עד 
מאוד, שאכן גם אם האדם נמצא במעמקי החושך 
וההסתרה, ועם כל זאת  הדבר 
היחידי שלא נעלם ממנו יהיה 
איך שיהיה, והוא הצעקה ואפילו 
בלי קול, ותדע שהקב"ה נמצא 
אתך גם בשאול כמו שכתוב: 
"ואם אציע שאול הנך", היינו שה' 
יתברך נמצא עם האדם בכל 
מצב, והעיקר זה הלב שימשיך 
להאמין שאפילו צעקה בלי קול 
נשמעת לפניו יתברך, ונתבאר בזוהר )שמות( "אמר 
ר' יהודה הלכך גדולה צעקה מכלם שצעקה היא בלב", 
ופירוש גדולה צעקה מאנחה ושוועה, כי הצעקה היא 

בלב ולכן היא גדולה מכלם.

וזה מה שנלמד מפרשתינו: "כָּל אַלְמָנָה וְיָתוֹם לֹא 
תְעַנּוּן", לפעמים האדם אין לו שום כוח ושכל בעבודת 
ה', והוא בבחינת אלמנה ויתום היינו שאין לו שום מקור 
התחזקות, על זה באה התורה ונותנת עצה דבר ראשון: 

"לֹא תְעַנּוּן" היינו אל תיפול לעצבות ויאוש מלשון עינוי 
וצער, אלא אם אתה רוצה להגביה את עצמך בבחינת 
מה שכתוב: "אִם עַנֵּה תְעַנֶּה אתֹוֹ" מלשון ענייה שהיא 
לשון הרמה והגבהה, זה רק על ידי: "אִם צָעקֹ יִצְעַק אֵלַי", 
היינו הצעקה שהיא תמיד יפה לאדם בכל זמן ובכל מצב, 
ואז "שָׁמעַֹ אֶשְׁמַע צַעֲקָתוֹ" והכל נכתב בלשון כפולה, 
גם הצעקה וגם השמיעה, וזה מורה שככל שתרבה 

בצעקה אמיתית לה' אז ה' ישמע ויושיע יותר ויותר.

וזה מה שהובא בזוהר על פסוק זה: "צָעֹק יִצְעַק" 
שואל הזוהר ומהי צעקה? עונה הזוהר צעקה זה קול 
ללא מילים ואינו אומר כלום, מפני שצעקה הוא בלב 
שהוא זמן שאפילו לדבר אין כוח ואדרבא זהו הזמן 
הכי מסוגל לאדם להתקרב לבוראו, וכמו שמסיים 
הזוהר שהצעקה קרובה לה' יותר מן התפלה שבצעקה 
נאמר "צָעקֹ יִצְעַק" אז "שָׁמעַֹ אֶשְׁמַע" היינו שהקב"ה 
מבטיח שהוא ישמע את הצועק מקירות ליבו צעקה 
של לחש מתוך לב נשבר שהרי האדם בזמן כזה כבר 
מבין שאין בכוחו כלום זולת להישען ולהסתמך על 
הבורא שיושיע, ועצם הצעקה מתוך הלב שהאדם 
בקושי שומע אותה שהיא אפילו בלי מילים, אבל דוקא 
אז הקב"ה ודאי שומע, כי זה הכלל ככל שהאדם מבין 
שהוא כלום ואפילו לדבר אין בכוחו בלי ה' אז ה' שומע 
אותו ומרחיב לו, ועליו ייתקים הפסוק: "לְאָדָם מַעַרְכֵי לֵב 
וּמֵה' מַעֲנֵה לָשׁוֹן", אבל תמיד לזכור את העיקר שדוקא 
שהכול נראה סגור תדע שהפתח מתחיל להיפתח 

והבא להיטהר פותחין לו אכי"ר.

אם הצעקה של 
האדם חזקה, אז 

ה' שומע לה
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אמונת חכמים

האברך הצעיר שנהיה לימים רבי יצחק מוורקא, 
עשיר היה וחי את חייו בנעימים יחד עם אשתו וב"ב.

עושרו היה ברווח ואברך משי זה הקדיש את כל 
ימיו ללימוד התורה הקדושה. בנוסף נמנה היה על  
תלמידיו של החוזה מלובלין. ומפעם לפעם היה 

נוסע אליו לקבל ברכה, עיצה וכד'...

גם הפעם נסע לחוזה בלב מלא צפייה לשמוע 
את דברי קודשו, חסיד אמיתי היה וכל אשר אמר 

לו רבו עשה ללא שום פקפוק או שהיה.

פנימה  הקודש  אל  הוא  נכנס 
והחוזה אמר לו: "אם מזדמנת לך 
מלמדות הגונה באיזה מקום היה 
כדאי מאוד שתקבלנה". האברך 
הצעיר לא הבין את פשר דברי 
הרבי, הרי פרנסה יש לו בשפע 
רב, למה אמר לו זאת החוזה? 

אולי טעה חלילה ...

אך מחמת שכל אשר אמר לו רבו 
הוא עושה, שתק ולא אמר כלום. יצא מעל פניו 

ונכנס לבית המדרש הקרוב ללמוד.

אחריו הגיע אל החוזה איש כפרי פשוט ובכה בפני 
החוזה כי ילדיו הם ערלי לב ממש ואינם יודעים 
מאום, כי אין להם מלמד הגון שילמד אותם. המשיך 
הכפרי ואמר שאם ימצא לו הרבי מלמד טוב מוכן 
הוא לשלם כל סכום שיידרש ממנו. אמר לו החוזה: 
"האם תוכל לשלם ארבעים אדומים?" )מטבע של 
זהב שערכו היה רב( אם כן עצתי לך שתשכור 
למלמד את האברך שיצא זה עתה ממני ובעזרת 
ה' יצליחו בניך בלימודם. הכפרי יצא מיד וניגש לבית 
המדרש לרבי יצחק מוורקא, פנה אליו בהצעה 
לקבל את משרת המלמדות,  ואמר כי מסכים הוא 
לשלם לך את הסכום שהרבי אמר ובלבד שתיסע 

עימי עכשיו להיות מלמד בביתי.

מיד הבין רבי יצחק שהחוזה לא טעה שהוא התכוון 
אליו. ללא שאלות נסע עם הכפרי. שלח מכתב 
לאשתו שבו כותב לה שהוא אנוס מלחזור לבית 
כדי לקיים את מצוות הרבי. בינתיים הגיעו לכפר 
והמלמד החדש מתחיל ללמד את בניו של הכפרי. 
אכן כן, ניכר בהם כי מוחם סתום ואינם מבינים את 
לימודם. והנה מקבל הוא מכתב מאשתו שבו 

היא כותבת לו: "טוב עשית שהלכת להיות מלמד, 
הגיעו לביתנו הצרפתים שנלחמו אז עם הרוסים 
ולקחו את כל רכושנו אפילו את הקש והתבן של 

הבהמות לקחו."

הבין רבי יצחק עד היכן מגיע ראייתו של החוזה 
וכמה זוכה מי שמתבטל בפני החכמים. כך המשיך 
ללמד את ילדיו של הכפרי. אך לאחר זמן שראה 
שהם לא מבין כלום חזר אל חוזה ואמר לו שהוא 
מלמד אותם אך הם מוחם ממש סתום ואינם מבינים 
דבר. אמר לו החוזה: "תתחיל להתפלל עליהם כל 
יום ותראה ברכה בעמלך." וכך אכן 
היה. התחיל להתפלל על תלמידיו 
והנה פלא החלו לקלוט אט אט 
את לימודם ועשו חייל בלימודם.

לאחר שנגמר תקופת שכירותו 
של המלמד ביקש לחזור לבית. 
אמר לו הכפרי בבקשה השאר 
עימנו. אמר לו רבי יצחק: "שכירותי 
היתה על פי בקשת הרבי, אם הרבי 
יאמר לי להמשיך אמשיך. נסע רבי יצחק לחוזה 
והחוזה אמר לו שהוא לא צריך כבר להיות מלמד.

שאלו החוזה: "האם שמעת בכל התקופה שהייתה 
שם איזה שהוא דבר תורה ? ורבי יצחק לא השיב. 
שאלו החוזה שוב: "הייתכן שחצי שנה הייתה בכפר 
ולא שמעת שום דבר תורה?". מיד נזכר רבי יצחק 
במעשה הזה וסיפר אותו לחוזה: "באותו הכפר 
היה מניין קבוע של תפילות ושם היה רבי יצחק 
מתפלל עם כל אנשי הכפר הפשוטים. יום אחד, 
אחד הכפריים מאן להתפלל במניין מחמת כעסו 

על חברו.

אז אמר אחד הכפרים לאיש שכעס כך : " נאמר 
'וירא מנוחה כי טוב ... ויט שכמו לסבול'  אם אדם 
רואה שמנוחה זה טוב אז הוא סובל את הכל, כי 
כל מי שיש לו סבלנות ואינו כועס על זולתו יש 

לו מנוחה." אם כך, ענה לו החוזה שמעת הרבה!

ברבות הימים רבי יצחק נעשה לרבן של ישראל 
ונתפרסם בשם הצדיק מוורקא והיה מספר מעשה 

זה וסיים: "אחרי מעשה זה התעשרתי שוב 
ונתתי את שכר המלמדות שקבלתי  

לצדקה, אך את התורה שקיבלתי 
שם עדין אני עוסק בה גם עכשיו."

תחת משאו וחדלת מעזוב לו – עזוב תעזוב עמו".

יהודי?  וכי מותר לשנוא  זה השונא הזה?  מי 
מסבירים חז"ל שהכוונה לבעל עבירה.

ומה קורה לו? הוא רובץ תחת משאו! הוא לא 
יכול להרים את עצמו מחמת המשא הכבד של 
העוונות שרובצים עליו. וה' ברחמיו מצווה על כל 
יהודי לעזור לו למרות שהוא כל כך גרוע. וכותב 
רבי נתן שיכול להיות שיעלה על דעתך לא לנסות 
לעזור לו כי ייראה לך שקשה מאוד להרים בן אדם 
במצב הזה. "אבל ה' יתברך רחום וחנון ורחמיו רבים 
מאוד על כן הזהיר ברחמיו עזוב תעזוב עמו שאפילו 
נפש כזאת צריכין לעזוב ולעזור ולהשתדל בכל כוחו 

להגביה ולהעלותו".

על זה מצווה התורה: "עזוב תעזוב" – "עזוב מה 
שבלבך", אומרים חז"ל, כלומר תעזוב את הדעות 
שלך, ואל תכניס את השכל וההבנה שלך, אלא 

תאמין ברחמים של ה' על כל יהודי.

והעבודה הזאת שייכת לכל יהודי שלא יתייאש 
מאף יהודי בעולם להחזירו בתשובה, וביותר שייכת 
העבודה הזו לצדיקים שיש להם גם הכוח להעלות 
יהודי מכל מקום שבו הוא נמצא, וככל שהצדיק 
גדול יותר כך הוא מאמין ומחזק את האדם כנמוך 
יותר, כי החילוק שבין מדרגות הצדיקים הוא כפי 
מה שהם מאמינים ברחמים של ה', צדיק גדול יותר 
משיג יותר את גודל הרחמים העצומים של ה'. וזה 
היה הכוח של משה רבינו להוציא את עם ישראל 
ממצריים ולהתפלל עליהם אחרי כל חטא שחטאו.

לעולם אל תתייאש מעצמך

אבל החיזוק העיקרי הוא לכל יהודי ויהודי שלא 
יתייאש מעצמו! שלא ייפול למחשבה השקרית 
שבורא עולם לא רוצה לקבל אותו ולא רוצה לסלוח 
לו! ועל ידי זה האדם תמיד יאמין שה' אוהב אותו 
וינסה בכל כוחו לעשות את מה שהוא כן יכול עדיין 

לעשות.

כי התורה מציבה תנאי אחד: "עזוב תעזוב עמו". 
צריך שיהיה שיתוף פעולה. אם בעל החמור יושב 
בצד – אין מצווה לעזור לו. בדיוק כך בעניין התשובה 
צריך שגם החוטא ישתף פעולה. ומה הוא אמור 
לעשות? הרי להרים לבד את המשא – אין לו כוח, 

ומה יעשה?

וכאן מחדש רבי נתן את החידוש והחיזוק העצום 
הבא: החוטא צריך לרצות! שיהיה לו "איזה רצון אמתי 
לעסוק בתיקון נפשו" כלומר שעל ידי שיתעורר מעט 
מעצמו – על ידי זה יוכל הצדיק לעזור לו ולהרים 

ולהגביה אותו מכל נפילה.

לכן יהודים יקרים, לא להתייאש. תדעו שהבורא 
תמיד אוהב אתכם, תמיד מחכה לכם, תמיד מוכן 
לסלוח לכם, תמיד מוכן לגאול אתכם מהרע שלכם, 
ואתם תמיד יכולים לנסות לעשות מה שבכוחכם: 
לבקש סליחה, להתחיל מחדש, לרצות ולהתקרב 

לצדיקים. חזקו ואמצו!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' שבתי הכהן כץ - 
הש''ך זיע"א
א' אדר א

ר' שבתי הכהן כץ - הש''ך זיע"א

בילדותו  אמסטיביו.  בעיר  ה'שפ"ד  בשנת  נולד 
היה לומד אצל אביו ר' מאיר ובגיל 12 החל ללמוד 
בישיבה של ר' יהושע )בעל "מגיני שלמה"(. ונסע עם 
רבו לקראקא ללמוד בישיבה שפתח שם רבו ולאחר 
מכן נסע ללמוד אצל ר' העשיל מקראקא. איך שהגיע 
לגדלות בתורה מסופר עליו סיפור מעניין מאוד שהובא 
בהקדמה לספר "חנוכת התורה" מתלמידי רבי העשיל, 
ושם מסופר שיום אחד רצה רבי העשיל ללמד סברא 
בש"ס שתוכל לתרגם סוגיא בש"ס עיין ב"מ דף מא.( 
של "חבית" אליבא דאחד התנאים, ורבי יוחנן אמר שמי 
שיעשה כן יוביל לו את בגדיו לבית המרחץ, והתחיל 
ר' העשיל בפלפול וכבה הנר, ושלחו את התלמיד 
הקטן )הש"ך( לחפש אש על מנת שיהיה אור, והש"ך 
הסתובב בכל העיר ולא מצא אש, עד שהגיע לקצה 
העיר ומצא בית מואר, ושם פתח לו אדם אשר זקנו 
יורד ע"פ מידותיו, והיה מאיר באור יקרות, ואותו אדם 
שאל את הש"ך מה הוא חפץ? אמר לו הש"ך שהוא 
חפץ באש לביהמ"ד של רב העיר- ר' העשיל מקראקא 
מכיוון שכבה שם הנר, ענה לו האיש: תדע לך שרבך 
רוצה להעמיד את הסוגיא כאחד התנאים ואני רבי 
יוחנן אמרתי שמי שיצליח לעשות כן אזי אוביל את 
כליו לבית המרחץ, לכן תגיד לו שהסברא שהוא רוצה 
לומר לא מסתדרת בשום אופן ונתן לו המון סתירות 
לסברת רבו, אמר לו השך: אבל אני התלמיד הקטן 
ובוש ונכלם אני להתווכח עם מורי ורבי ר' העשיל? 

ענה לו רבי יוחנן: אם לא תתבייש ותאמר את הסברות 
אני מבטיח לך שתזכה להיות גדול הדור. וחזר הש"ך 
לביהמ"ד והדליקו האש והתחיל רבי העשיל בפלפול 
וכשסיים התווכחו איתו כל גדולי העיר קראקא שהיו 
בשיעור אך לשוא את כולם סתר ר' העשיל, והש"ך 
שהיה מקטני התלמידים ישב בסוף הביהמ"ד מבויש 
ולאחר כל הסברות שהשמיעו כל גדולי קראקא קם 
הש"ך והחל בפלפול שאמר לו רבי יוחנן ובביהמ"ד 
היה הס, ורבי העשיל  ניסה להתנצח איתו בסברא 
אך לשוא הש"ך השיב לו על כל דבר עד שבסוף ראה 
רבי העשיל שהש"ך צודק, ושאל אותו מי אמר לך את 
הסברא הזו, וסיפר לו את הסיפור מה שהיה עם רבי 
יוחנן, וכששמע רבי העשיל כך אמר: אם כך הוא שרציתי 
שהתנא הגדול רבי יוחנן זיע"א יוביל את בגדי לבית 
המרחץ הצטער מאוד, ואז שרף הוא את כל ספריו, 
והספר היחיד שנשאר הוא ספר חנוכת התורה שנכתב 
ע"י תלמידיו. וכן התגורר בבית רבי נתן נטע שפירא 
זצוק"ל בעל ה"מגלה עמוקות". ואח"כ חזר לוילנא 
ובהגיעו לווילנה התפרסם כאחד העילויים הגדולים, 
ושם התחתן עם בתו של ר' בנימין זאב טויבר שהיה 
חתן של המהרש"א ושימש כפרנס של ווילנה. וחמיו 
ר' בנימין דאג לכל צרכיו על מנת שיוכל לשקוד על 

לימוד התורה ואח"כ מונה הש"ך כדיין בעיר ווילנה.

כשהיה בגיל 24 כתב את ספרו "שפתי כהן" על השו"ע 

שמהווה בסיס לפסקי השו"ע, קיבל את הסכמתם 
18 רבנים מגאוני אותו תקופה. וכן חיבר עוד  של 
ספרים. מספריו: "גבורת אנשים" "דרוש יקר" "כתר 
כהנה"  "מגילת עפה: על מעשי הזוועה של הקוזקים 
באוקראינה "נקודות הכסף" בו משיג על הט"ז."פועל 
צדק" קיצור תרי"ג מצוות לפי דעת הרמב"ם. "תקפו 

כהן": על דיני תפיסה.

כאשר הגיעו הקוזקים לווילנה והחלו לערוך פוגרומים 
ביהודים, הצליח הש"ך לברוח לעיר לובלין. וגם לשם 
הגיעו הקוזקים בחג הסוכות ושוב ברח לעיר דאזניץ 
שבצ'כוסלובקיה וכיהן בה כרב. קבע להנהיג את יום 

כ' סיוון בו הרגו את קדושי נמירוב ליום תענית 
ואבל. כאשר התפנה כסא הרבנות בעיר 
הלישוי. פנו פרנסי העיר לר' מנחם מנדל 

קרוכמל רב המדינה, בשאלה האם ראוי 
ר' שבתאי כ"ץ –הש"ך לכהן כרבם. כאשר 
הגיע המכתב התארח בביתו ר' העשיל 
ור' מנחם מנדל הראה לו את המכתב. ר' 
העשיל השיב לו כי עליו לפנות את מקומו 
בניקלשבורג וללכת במקומו להלישוי 

ואת התשובה הנ"ל מסר ר' מנחם 
מנדל לפרנסי העיר. הללו הזדרזו 

וקיבלו את הש"ך כרבם. 

נפטר ביום א' אדר א שנת 
ה'תכ"ב. זכותו תורתו 
מגן  תהא  הקדושה 

וצינה עלינו אכי"ר .

מתנה טובה

מתוך החוברת מקור הישועות:

עַל מַעֲלַת הַשַּׁבָּת אֵין צרֶֹךְ לְהַאֲרִיךְ. יוֹתֵר מִשֶּׁשָּׁמְרוּ 
הַשַּׁבָּת  שָׁמְרָה  הַשַּׁבָּת,  עַל  יִשְׂרָאֵל 

הַבְּרָכָה,  יִשְׂרָאֵל. מְקוֹר  עָלֵינוּ, עַם 
יוֹם ענֶֹג וּמְנוּחָה אֲמִתִּית, מְחִילַת כָּל 
הָעֲווֹנוֹת, נְשָׁמָה יְתֵרָה. כֻּלָּנוּ יוֹדְעִים 
וְכֻלָּנוּ מַכִּירִים. הַגְּמָרָא אוֹמֶרֶת אֶת זֶה 

בִּשְׁתֵּי מִלִּים: "מַתָּנָה טוֹבָה".

ה' נָתַן לְעַם יִשְׂרָאֵל מִצְווֹת רַבּוֹת 
שִׂמְחָה  לָהֶם  וְלָתֵת  אוֹתָם  לְזַכּוֹת 
וְקֶשֶׁר עִם הַבּוֹרֵא. אֲבָל רַק עַל הַשַּׁבָּת 
הִצְטַוָּה משֶֹׁה מִפִּי ה': "מַתָּנָה טוֹבָה 

י  לִ שׁ  מְבַקֵּשׁ יֵ וַאֲנִי  גְּנָזַי  בְּבֵית 
הּ  נָ תְּ לְיִשְׂרָאֵל – לְךָ וְהוֹדִיעָם".לִ

ה  סְתָם מָ לֹא  טוֹבָה"?  "מַתָּנָה  זֶה 
מַתָּנָה. הַבֵּן שֶׁלְּךָ מִתְחַתֵּן 
וְאַתָּה קוֹנֶה לוֹ בְּגָדִים 
חֲדָשִׁים וּכְלֵי בֵּית – זוֹ 
מַתָּנָה גְּדוֹלָה, מַתָּנָה 

נֶחְמָדָה. אֲבָל אִם אַתָּה קוֹנֶה לוֹ דִּירָה וְאוֹטוֹ – אַתָּה 
מְסַדֵּר אוֹתוֹ בַּחַיִּים כְּבָר מִתְּחִלָּתָם – זוֹ 

מַתָּנָה טוֹבָה! סִדּוּר מָלֵא!

כָּל הַמִּצְווֹת הֵן מַתָּנוֹת נִפְלָאוֹת. 
אֲבָל הַשַּׁבָּת מְסַדֶּרֶת אוֹתְךָ לְגַמְרֵי. 

הִיא מַתָּנָה טוֹבָה!

אֶת זֶה כֻּלָּנוּ יוֹדְעִים וְכֻלָּנוּ מַכִּירִים. 
אֲבָל מָה שֶׁפָּחוֹת מֻכָּר – וַאֲנִי יָכוֹל 
לְהָעִיד עַל עַצְמִי שֶׁלֹּא יָדַעְתִּי אֶת 
הַחֲשִׁיבוּת הַגְּדוֹלָה הַזֹּאת עַד שֶׁה' 
יוֹדְעִים  לֹא  רַבִּים  עֵינַי:  אֶת  הֵאִיר 
שֶׁכָּל הַסְּגֻלּוֹת הַגְּדוֹלוֹת שֶׁל הַשַּׁבָּת תְּלוּיוֹת דַּוְקָא 
בְּתוֹסֶפֶת הַשַּׁבָּת! בַּהֲכָנָה לִקְרַאת הַשַּׁבָּת, בְּהַקְדָּמַת 

קַבָּלַת הַשַּׁבָּת!

אִם אַתָּה בֶּאֱמֶת מַאֲמִין שֶׁהַשַּׁבָּת הִיא מַתָּנָה – אַתָּה 
רוֹצֶה כַּמָּה שֶׁיּוֹתֵר מִמֶּנָּה, וְאַתָּה לֹא מְחַכֶּה לָרֶגַע הָאַחֲרוֹן 
וּמְקַבֵּל אֶת הַשַּׁבָּת רַק כְּשֶׁאֵין לְךָ בְּרֵרָה, אֶלָּא אַתָּה 

רוֹצֶה עוֹד מַתָּנָה וְעוֹד מַתָּנָה, כַּמָּה שֶׁיּוֹתֵר.

הלכות שבתמוסיף והולך
הלכות הדלקת הנר

הזמן המאוחר ביותר להדלקת נר שבת 
הינו עד כמה דקות לפני השקיעה, ובוודאי 
כשהגיע השקיעה כבר אסור להדליק וכן 
כשיש ספק אם שקעה השמש או לא, אין 

מדליקים נרות שבת.

הזמן המוקדם ביותר להדלקת נרות הוא 
פלג המנחה - )שהוא בימות הקיץ כשעה 
ורבע לפני השקיעה ובימי החורף כשעה לפני 
השקיעה( אי אפשר לקבל שבת לפני פלג 
המנחה, והמדליקה נרות מפלג המנחה כגון 
שמדליקה כשעה לפני השקיעה צריכה לקבל 
עליה שבת מיד, ואסורה בעשיית מלאכה כדי 

שיהיה ניכר שהדליקה הנרות לכבוד שבת .
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תינוק במתנה

כוחו של פדיון נפש, יכול גם להילחם עם הטבע!

הסיפור הזה ריגש אותי באופן מיוחד, לא יודעת למה, אולי מתוך ידיעה כמה אור 
ושמחה ילדים מכניסים הביתה, אולי כי השמחה הייתה פורצת גבולות והדביקה 

גם אותי, אולי כי חיכיתי יחד איתה לישועה הגדולה שלה. 

בוקר אחד, מצלצל הקו לידי, במוקד הטלפוני של "מוסדות חוט של חסד" ואני 
עונה למ. המדהימה והרגישה שהחלה לבכות בטלפון, היא מספרת על שנים של 
ניסיונות להפקד ולזכות לילדים. מספרת על סגולות ותפילות  אך הישועה מבוששת 
לבוא, בכל פעם שנראה שהישועה בפתח, השמחה והתקווה נגוזים בבת אחת, 

היא כבר לא מסוגלת יותר.

הבכי שלה גובר כשהיא מתארת כיצד חודש חובר לחודש, שנה חולפת ועוד 
אחת ועברו כבר שנים רבות והם עדיין מצפים 
לילדים. אם חשבתי שאחרי שנים כה רבות 
היא כבר מתחילה להתייאש, אני מגלה 
שאני משוחחת עם אישה עם אמונה חזקה 
במיוחד ובטחון שהקדוש ברוך הוא יושיע 

אותה בהקדם.

הצעתי לה שהרב שלום ארוש שליט״א 
יערוך עבורה פדיון נפש ומכירת עובר, 
לקחתי את השמות לתפילה וסיימתי איתה 

את השיחה. 

במהלך החודשים האחרונים, חשבתי על 
סיפורה של מ. אך לא שמעתי ממנה - 
מתי אשמע כי נפקדה היא וזכתה ללדת 

בבריאות ובשמחה? 

השבוע, קיבלתי טלפון מרגש במיוחד 
והבשורה במלואה הגיע - נולד להם בן זכר! 

פדיון  נפש הם זכו להיוושע אחר שנים רבות.בזכות 

היא ביקשה להודות ולפרסם את הנס ברבים ואנוכי, מתוך שליחות נאמנה כתבתי 
לכם את הסיפור המרגש הזה.

לא מפחדים מהכישלון

ההתרגשות הייתה בשיאה. שנים חיכה לרגע הזה. הנה כל החלומות 
עומדים להתגשם. עוד רגע הוא יעמוד תחת החופה עם בחירת לבו. 
הכול נראה עכשיו כל כך מושלם. ובדיוק רגע לפני שפסע לעבר 
החופה, מיד לאחר שכיסה את פני הכלה, אומר לו הרב שלו: גיא, 
כעת בדרך לחופה, קבל על עצמך לאהוב את אשתך גם במצבים 
הקשים ביותר, גם כאשר היא תעשה לך את המוות, גם כאשר היא 

תצער אותך, גם כשהיא תצעק עליך.

כבוד הרב, חס ושלום, הזדעק גיא, למה אתה מדבר ככה?! אנחנו 
מתכננים חיים של כבוד ואהבה, ויתור וחברות, אוי לנו אם נגיע לכך, 

וכי אתה רוצה להפחיד אותי שלא אתחתן?!

חלילה וחלילה, גיא היקר. אני רוצה שברגעים אלה של עת רצון 
תתפלל לה' מכל ליבך לא מתוך חלומות ודימיונות, אלא מתוך 
הכרה ברורה במציאות החיים. אני רוצה שיהיה לך ברור שאתם ביחד 
בטוב ובמוטב. רק מתוך זה תוכלו לעבוד על עצמכם ולהתעלות 
יחד ולזכות לבניין עדי עד. על פי זה נבין את המצווה המוזרה שבה 
פותחת הפרשה. בני ישראל עומדים רגע אחרי החתונה הגדולה, רגע 
אחרי אהבה עצומה, נעשה ונשמע. היינו מצפים שהקב"ה יתחיל את 
המצוות המעשיות של התורה במצוות של אהבה כמו טלית ותפילין, 

תפילה ולימוד תורה, שבתות וחגים, קדושה וטהרה.

במקום זה התורה פותחת בפרשת עבד עברי שנמכר בגניבתו... יהודי 
שכל כך נפל והידרדר 
וחטא וגנב עד שהגיע 
התחתונה  לדיוטא 
בן  ממדריגת  ונפל 
חורין למדרגה הנחותה 

ביותר – עבד.

להתפלא  וצריכים 
ככה  מאוד:  זה  על 
להסביר  מתחילים 
חיים  זה  מה  ליהודי 
הרגע  רק  יהודיים?! 
חכה  תורה,  קיבלנו 
הנבואות  עם  קצת 

השחורות...

אבל זה בדיוק המסר. 
חושב  שאתה  נכון 
שהכול יהיה מושלם, 
אבל אתה צריך לדעת 

שבחיים יש עליות ומורדות ותדע שלתורה יש תשובה ומענה לכל 
מצב בחיים, ה' איתך ודואג לך ואוהב אותך גם בנפילות שלך ויש 

לו פיתרון בשבילך.

חיים יהודיים מתחילים מזה שאתה יודע שאתה יכול להיכשל, 
אבל מתוך כל כישלון אתה תצמח ותפנה אל הפתרון של התורה.

ומה הפתרון? זה מופיע בהמשך הפרשה: "והיה כי יצעק אלי 
ושמעתי כי חנון אני" ה' קרוב לכל מי שקורא אליו בלב נשבר, כי 

אין סוף לרחמים של ה'.

שבת שלום.

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

אגם האבן
כמה טוב לפגוש אתכם שוב, כאן בפינה 
שלנו "נפלא לדעת" והיום אנחנו נדבר על 
אגם מסתורי ביותר, שמשך אליו חוקרים 
ולא רק, אלא גם אנשי המיסטיקה אהבו 
לספר כל מיני סיפורים על אגם מכושף. 

)ולא, האגם לא מכושף!(

אז הכינוי של האגם הזה הוא "אגם האבן"  
ויש לו שם נוסף "אגם נטרון" וזה בעיקר 
בגלל כמות המלחים הקיימים שם. האגם 

ממוקם בצפון בטנזניה שבאפריקה.

התופעה שמתרחשת באגם הזה הוא 
שכל נפש חיה הנוגעת באגם הופכת לאבן 

)ראו תמונות מצד ימין(

והשאלה הגדולה היא מה גורם לעופות 
שנכנסות לאגם הזה להפוך למאובנים?

במי האגם,  דווקא  והתשובה טמונה 
שבו שתי תכונות שגורמות לאגם להפוך 

למלכודת מוות לבע"ח:

מלחים  של  כמויות  מצוי  באגם  א. 
ומינראלים גדולות.

לטמפרטורות  בקיץ  מגיע  האגם  ב. 
גבוהות במיוחד- 60 מעלות צלזיוס )זה 

חם מאוד(

נתונים אלו של האגם, ככל הנראה,  
גורמות לבעלי חיים להפוך למאובנים.

שכן  באגם  אזורים  ישנם  זאת  עם 
מתקיימים בו חיים, )כמו שתצפו בתמונה 
הגדולה מצד ימין( אזורים בהם נמצאים 
פחות מלחים, בעיקר מתקיים שם בית גידול 

לפלמינגו ועופות נוספים.

מעניינת:  שאלה 
מה יקרה לאדם 

ס  נ כ י י ש
 ? ם ג א ל
ובכן, לא 

הייתי ממליץ 
לנסות כי ייתכן 

יתמלא  לו  שכו
י  לפנ ת  ו י ו ו בכ

שיהפוך לאבן...  

זוכה פרשת בא: יעקב אליאס, חיפה.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: דמות דיוקנו של ר' אברהם האבן עזרא, תאריך פטירתו 
א' אדר. 

בתמונות: תמונה של אגם האבן באזורים בהם מתקיימים חיים, תמונות 
נדירות של בעלי חיים מאובנים, לאחר שנכנסו כנראה לאגם האבן. 

ט
ק ברנד

ם: ני
צילו

ט
ק ברנד

ם: ני
צילו
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חזרה לשיגרה, פרק ה' 

במשפחת לוי, שוררת מידי בוקר בחדר הילדים, 
מהפכת עולם. הילדים ב"ה קמים בזמן, אך תוך כדי 
ההתעוררות וההתלבשות, הם הופכים את כל החדר: 
השמיכות והכריות על הרצפה, הפיז'מות מפוזרות 
מתחת למיטה, המשחקים על הריצפה ועל שולחן 
הכתיבה, והבגדים הפוכים בארון. גב' לוי החליטה 
שמצב זה אינו יכול להימשך עוד. אמנם, כאשר היא 
מבקשת מהילדים לסדר, זה לפעמים מתבצע, אבל 
ביום שלא ביקשה, הם כאילו "שכחו" ולא סידרו. לאחר 
זמן, כשעדיין לא היה שיפור במצב, החליטו ההורים 

על חוק חדש: "סידור החדר והמיטה בבוקר". 
לשון החוק היה כך: "על מנת לשמור על בית 

מסודר, כל בני הבית יסדרו את חדרם 
ומיטותיהם בבוקר". גב' לוי התקשרה 

להיוועץ, מה עליה לעשות בכדי 
להצליח ביישום החוק.

הערכת מצב

ראשית, בואו ננתח ביחד את 
המצב. המצב היום הוא: שחדר 

הילדים הפוך מידי בוקר בעקבות 
ביכולות  והקושי  ההתלבשות  סגנון 

הארגון של הילדים. עלינו לחשוב: מה 
הצורך שלנו בקיום החוק, או במילים אחרות, 

מה אנו רוצים להשיג בהפעלת החוק? אנו רוצים 
להשיג שני דברים: א. שהילדים יהיו מסודרים, דהיינו 
שילמדו להתלבש תוך כדי ארגון בגדיהם. ב. שהבית 

יהיה ויישאר מסודר. 

חקירת בירור

נחשוב ונחקור "מהי הסיבה שהילדים מתלבשים 
בצורה זו": האם הם מבולגנים מטבעם, או רק מחוסר 
חינוך והרגל לסדר?! האם הם מסודרים מטבעם, אלא 
שהם ממהרים בבוקר ולכן אין להם זמן לסדר?! האם הם 
מזלזלים או לא מבינים את הצורך בלהיות מסודרים או 
לחיות בסביבה מסודרת?! או האם הם מרשים לעצמם 
להתרשל, בגלל שהם סומכים על האם שמסדרת את 

חדרם בכל מקרה. 

מהכלל אל הפרט

לאחר שבדקנו את רמת הכלל, נבדוק גם את רמת 
הפרט: האם כל הילדים שווים, או שאחד מסודר יותר 
והשני פחות?! האם ישנו ילד שיתקשה ביישום החוק?! 
האם יש ילד שזקוק לתמיכה ועידוד נוספים?! ועוד 
תשובות לשאלות אלו, יתנו לנו "הכוונה" לסוג החינוך, 
ההרגל או האימון שנעבוד עם הילדים ביישום החוק 

ברמת הכלל וברמת הפרט.

חוזה אישי

הבדיקה של גב' לוי, העלתה את הממצאים הבאים: 
במשפחת לוי ארבעה ילדים, שלושה מהם חרוצים 
ואחד קצת עצל. גב' לוי מודעת לכך, כי שלושת ילדיה 
החרוצים יבצעו את החוק ע"י שיחות חינוכיות, 
עידוד סביר, תזכורת יומית ומבצע שבועי 
נושא פרסים. להערכתה, ילדיה החרוצים 
יתרגלו תוך שלושה שבועות של 
ומבצעים  יומיות  תזכורות 
סידור  של  עצמאי  להרגל 
החדר. אולם ילדה "העצל" 
יתקשה מאוד במשימה על 
אף העידוד והמבצע ואפילו אם 
יסדר לאחר תזכורות נוספות זה 
יהיה רק כדי לצאת ידי חובה, ובצורה 
זו הפסדנו את האפקט החינוכי וחבל, אם 
כן מה עושים איתו?!. ראשית, נעבוד עם כל 
הילדים בכלליות בצורה שווה, ותוך כדי העבודה 
הכללית, נעבוד עם הילד העצל על ידי "חוזה אישי".
כדי לעבוד עם הילדים בכלליות, עלינו להיות בטוחים 
שיש להם מודעות עצמית לכל העניין הזה של חוקים 

בבית בכלל, ולחוק הנוכחי בפרט.

מודעות עצמית

עלינו לדעת, שלכל ילד צריכה להיות מודעות רבה 
ל"מסגרת החוקים של הבית", אל לנו להשלות את 
עצמנו ולחשוב שהילד מבין לבד שבבית יש חוקים או 
שהוא הבין את לשון החוק. פעמים רבות הילד כלל לא 
מבין מה רוצים ממנו. לדוגמא: "ד-נ-י! מה אתה חדש 
כאן?! מה אתה חושב שאימא שלך משרתת?! שיחקת 
במשחקים, תרים אותם מיד למקום! איך אתה יכול 
לרדת למטה כשהחדר שלך הפוך???" נשמע מוכר, 
לא?!. אמא של דני, מעולם לא חינכה את דני לכך 
שיש בבית חוקים וכו' היא אמנם דרשה ממנו לבצע 

את החוקים שהיא החליטה שיתקיימו בבית, אך המסר 
שהעבירה לדני היה בסגנון של תקשיב לאמא ותעשה 
את מה שאמא אמרה לך. כאשר דני היה נמנע מלסדר 
את משחקיו, היא העבירה לו מסר של "בעיית משמעת" 
ולא של "חוסר הרגל לחיות עם חוקים" ולכן חלק עיקרי 
מהסיבה מדוע דני לא מסדר את החדר, כי הוא לא 
עבד מעולם על הבנה והרגל לביצוע חוקים. ולבעיית 
קשיי המשמעת של דני יש דרכי טיפול אחרים, ולא 
אלו של הטיפול בהבנה והרגל לביצוע חוקים. עלינו 
להפריד בין נושא המשמעת )שיהיה עליו בע"ה סדרה 
שלמה( לבין חינוך והרגל לחיות עם גבולות וחוקים. 

יתקשה להתמודד ואפילו יעדיף לוותר

דבר נוסף, גם אם נניח שהילד באמת מבין שיש חוקים 
בבית, וגם את החוק הנוכחי הוא הבין, ישנן מספיק סיבות 
שיגרמו לו לשכוח או לא לרצות לבצע ועלינו לצאת 
מנקודת הנחה שהילד יתקשה להתמודד עם החוק 
ואפילו יעדיף בקלות לוותר עליו, שהרי מטבעו הוא 
"עְַיִר פֶּרֶא אָדָם יִוָּלֵד". לכן, עלינו להיות ערוכים ולתכנן 
מראש את הסיבות שעלולות להפריע או להקשות עלינו 
ועל הילד ביישום החוק. עלינו להיות סבלניים, ואל לנו 
לצפות מיד למשמעת והרגל. עלינו לעזור לילד לקיים 
את החוק מתוך מודעות, הבנה ורצון ולא ח"ו מתוך 
הכרח וכפיה. חשוב מאוד לתת חיזוקים, לפרגן ולעודד 
בלי סוף את הילד המצליח ובנוסף עלינו למצא דרכים 
לליבו של הילד הנכשל. כמובן, הילדים שונים זה מזה 
והתגובה שלנו צריכה להיות בהתאם להתאמצות ולא 

רק על פי מבחן התוצאה.

לכן, תכנון נכון של חוקים בצורה מודרכת, תאפשר 
לנו בע"ה גם להצליח בהם.

בדיחות הדעת

קמצן בא לבית הכנסת בשבת בבוקר איך 
שהוא מתעטף בטלית נופלות לו השיניים 
התותבות, שואל אותו חבר שלו : זה השיניים 

שלך ?

עונה הקמצן: לא !! זה השיניים של אישתי 
לקחתי לה אותם שלא תגמור לי את החמין 

עד שאחזור.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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